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- Min´∏o dwadzieÊcia lat od powstania zespo∏u
Zdrowa Woda, jakie refleksje ∏àczà si´ w tym jubile-
uszem?

- DwadzieÊcia lat na polskim rynku to du˝e wyz-
wanie. Przetrwanie przez tyle lat na rynku muzycznym
 to sukces sam w sobie. Bez wzgl´du na to, czy idzie
za tym sukces finansowy, komercyjny, czy te˝ nie.

- Czym jest wed∏ug Ciebie sukces?
- Sukces to nie tylko  spe∏nienie finansowe, zw∏asz-

cza w sztuce, muzyce, zw∏aszcza w muzyce, którà upra-
wia Zdrowa Woda. Sukces, czy tak zwana popularnoÊç,
nawet medialna (chocia˝ na ten rodzaj popularnoÊci
zespó∏ nie mo˝e narzekaç) nie idzie w parze z sukce-
sem finansowym. Praca w zespole oczywiÊcie przyno-
si jakieÊ dochody w mniejszy lub wi´kszy sposób u∏a-
twiajàce ˝ycie, ale jest jeszcze inny aspekt tej sprawy,
zarobione pieniàdze czasem nie wystarczajà nawet na
porzàdny sprz´t. A przecie˝ Paganini nie by∏by Paga-
ninim, gdyby mia∏ kiepskie skrzypce. Tak by∏o na
przyk∏ad dwa lata temu, gdy przymierza∏em si´ do
kupna gitary. W Polsce ta, którà chcia∏em kupiç kosz-
towa∏a osiemnaÊcie tysi´cy z∏otych. Okazuje si´ wi´c,
˝e sama ch´ç nie wystarczy. Zaistnienie na polskim
rynku muzycznym, a tym bardziej istnienie na nim
dwadzieÊcia lat, to sukces!

-  Przeczyta∏am w jednym z udzielanych przez Cie-
bie wywiadów, ˝e na koncertach towarzyszà wam
Grouppies…

- To oczywiÊcie ˝art, grouppies nie ma, ale mamy
swoich fanów, fanki… nawet fan-kluby i wiernych s∏u-
chaczy, którzy przyje˝d˝ajà na nasze koncerty, jeden
przylatuje czasem a˝ z Australii.

- Ma sentyment do bluesa..
- Blues-rocka, mo˝e bardziej. Tak naprawd´ to, co

gramy, nie jest typowym bluesem, niektórzy twierdzà,
˝e jest w tym wi´cej rocka. Dla mnie nie ma to wi´k-

szego znaczenia, nie tworz´ muzyki, po to, by  trzymaç
si´ w ramach czy konwencji jakiegoÊ nurtu. Tworz´ to,
co  podpowiada moja wra˝liwoÊç czy estetyka. A co do
grouppies to sami tworzymy czasem jakieÊ mitolegendy,
Êmiejemy si´ z nich, a potem trafia to jako fakt do
mediów.

- Ale niektóre z nich sà prawdziwe…
- Masz coÊ konkretnego na myÊli?
- Mam, najdziwniejszy z prezentów o jakim s∏y-

sza∏am…cztery „jesionki”.
- (Êmiech) Faktycznie. To by∏y jakieÊ dwa pierwsze

lata naszego istnienia, kiedy podchodziliÊmy do na-
grania pierwszej p∏yty, wiàza∏y si´ z tym pewne koszty,
sami nie byliÊmy w stanie wy∏o˝yç na przedsi´wzi´cie
odpowiednich pieni´dzy, wtedy nasz serdeczny kole-
ga Wojtek Drzewiecki,  zajmujàcy si´ w tym czasie
g∏ównie dzia∏alnoÊcià stolarskà, postanowi∏, ˝e da
nam…. cztery trumny, ˝eby wspomóc nasze przed-
si´wzi´cie. (Êmiech). Trumny zosta∏y sprzedane. Po-
maga∏ nam w tym ówczesny kierownik OÊrodka Kultu-
ry w Racià˝ku Janusz Ceglewski. A pozyskane w ten
sposób Êrodki przeznaczyliÊmy na wydanie pierwszej
p∏yty.

- Jak oceniasz te dwadzieÊcia lat istnienia? Czy
ktoÊ zas∏u˝y∏ na szczególne podzi´kowania?

- Wspomniany ju˝ Janusz Ceglewski, który wierzy∏
mocno w zespó∏ i zaaran˝owa∏ par´ spotkaƒ i zdarzeƒ,
które mia∏y wp∏yw na naszà póêniejszà drog´.
Druga postaç to Andrzej Wojciechowski by∏y wspó∏-
szef firmy Sony Music Polska, który nas dostrzeg∏, i
gdybyÊmy nie byli wtedy zwiàzani kontraktem z Walte-
rem Che∏stowskim, to pewnie nasze losy potoczy∏yby
si´ jeszcze inaczej, Andrzej zaproponowa∏ bowiem
wspó∏prac´, my byliÊmy zwiàzani kontraktem, na nasze
miejsce „wskoczy∏y” wtedy Wilki.

My podpisaliÊmy kontrakt z Sony Music Polska du˝o
póêniej. To nam si´ nie uda∏o, ale widaç nie ma tego
z∏ego, co by na dobre nie wysz∏o, bo to, co Wilki grajà
teraz to popowa komercja, a Zdrowa  Woda by si´ w
tym nie sprawdzi∏a.

Trzecia postaç to w∏aÊnie Walter Che∏stowski, który
zaproponowa∏ nam nagranie pierwszej p∏yty. No i
czwarty cz∏owiek, który mia∏ wp∏yw na nasze losy to
Jurek Owsiak.

- Jak poznaliÊcie si´ z Jurkiem Owsiakiem?
- BraliÊmy wtedy udzia∏ w programie telewizyjnym

„Luz”, po nim spotkaliÊmy si´ z Jurkiem, który zaczy-
na∏ prac´ w TV, przegadaliÊmy par´ godzin w naszej
garderobie na tematy nie tylko muzyczne i zrodzi∏ si´
pomys∏ Wielkiej Orkiestry Âwiàtecznej Pomocy. I tu
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„Wola∏bym ca∏e ˝ycie graç za kilka z∏otych, ni˝ mieç du˝o pieni´dzy i zakaz grania.”- tak mówi o
swojej pasji lider Zdrowej Wody - S∏awek Ma∏ecki. Oto rozmowa z muzykiem.



doszed∏ do g∏osu nasz lokalny patriotyzm, bowiem ta
sama orkiestra, która dzisiaj gra na ca∏ym Êwiecie,
pierwszy koncert i swe poczàtki mia∏a w Ciechocin-
ku. Jurek Owsiak zapewni∏ ekip´ telewizyjnà i… zagra-
liÊmy. Okaza∏o si´ jak dotàd najwi´kszà trasà koncer-
towà w historii Polski. OczywiÊcie nie sami. GraliÊmy
wtedy z absolutnie najlepszymi zespo∏ami tamtych
czasów - IRA, Kobranocka, VooVoo, Proletariat… Ta
praca zaowocowa∏a kole˝eƒstwem, przyjaêniami, a
tak˝e pojawieniem si´ na tak zwanym rynku pozako-
mercyjnym. To, czego wtedy doÊwiadczyliÊmy, zrobi∏o
na nas naprawd´ ogromne wra˝enie - pe∏ne hale, pro-
fesjonalizm pod ka˝dym wzgl´dem.

- Zw∏aszcza po waszych doÊç trudnych organiza-
cyjnie poczàtkach…

- No tak, klimatyzowane autokary z kawà, herbatà,
wygodnymi fotelami w zestawieniu z dziurawà nyskà,
w której szron pojawia∏ si´ na wàsach i brodzie robi∏y
wra˝enie.

Móg∏bym wymieniaç jeszcze wiele takich osób, bo
przez dwadzieÊcia lat by∏o wielu takich, którzy w taki
czy inny sposób mieli wp∏yw na zespó∏. Na przyk∏ad
Pawe∏ Berger, nie˝yjàcy ju˝ cz∏onek D˝emu, czy Tade-
usz Nalepa, dla którego krótko przed jego chorobà i
Êmiercià skomponowa∏em utwór. Bardzo ˝a∏uj´ tego,
˝e odszed∏, bo Tadeusz to dla mnie guru muzyczny.
Musz´ wspomnieç tak˝e o Winicjuszu ChróÊcie, znako-
mitym gitarzyÊcie grupy Breakout, który zagra∏ solówk´
w naszym utworze „ Nie bój si´ mi∏oÊci”.

- Czy sà miejsca, które szczególnie cenisz?
- Po pierwsze Ciechocinek. Kiedy podpisywaliÊmy

w latach dziewi´çdziesiàtych kontrakt z Sony, mieliÊ-
my propozycj´ przeniesienia si´ do Warszawy. Nie
skorzystaliÊmy. Przywiàzanie do rodzinnych stron
widaç tak˝e w wielu naszych utworach, szatach gra-
ficznych ok∏adek, zawsze te˝ podkreÊlamy, ˝e jesteÊmy
z Ciechocinka.

- Jak dosz∏o do powstania zespo∏u?
- Zespó∏ zawiàza∏em w maju w 1988 ad hoc, bo-

wiem zg∏osi∏em nas na Raw´ Blues, to znaczy - wszystko
by∏o odwrotnie, najpierw by∏ pomys∏ pojechania na
festiwal, potem piosenki, a potem dopiero za∏o˝enie
zespo∏u, który na ten festiwal pojecha∏.

Zdrowa Woda to nie jest pierwszy zespó∏, który
zak∏ada∏em, wczeÊniej by∏o pi´ç innych. Pierwszy, gdy
mia∏em 17 lat.  Zawsze jednak znalaz∏ si´ ktoÊ, kto
mia∏ innà wizj´ zespo∏u, inny pomys∏ na  granà muzyk´,
a to mi nie odpowiada∏o. Wiedzia∏em, co chc´ robiç
i jak, i kompromisy nie wchodzi∏y w gr´.  To znaczy
pewne ust´pstwa sà oczywiste, kiedy si´ pracuje w
grupie, ale wa˝ne, by pozostaç sobà, mieç podobnà
wra˝liwoÊç, a dokonywane zmiany by∏y naprawd´
kosmetyczne.

No wi´c za∏o˝y∏em zespó∏, po to, by zagraç na Ra-
wie Blues. Pe∏na widownia, pierwsza wygrana, niesa-
mowite wra˝enie. I to jest to drugie wa˝ne miejsce.
Festiwal pozwoli∏ nam zaistnieç w mediach, zyskaç
popularnoÊç, ale mia∏ te˝ wymierny skutek finansowy
i okaza∏o si´, ˝e z muzyki da si´ te˝ ˝yç. WróciliÊmy
do domu i zaprosiliÊmy ˝ony na obiado- kolacj´, nie
myliç z dzisiejszà obiadokolacjà, bowiem nam na myÊ-
li siedzenie w restauracji od wczesnego obiadu do
póênej kolacji (Êmiech).

Kolejne miejsce to Aleksandrów Kujawski jako

miejsce znanej wówczas „Gitariady”. PojawiliÊmy si´
tam jako goÊcie, a wyjechaliÊmy jako reprezentanci
regionu do Opola. Potem wygraliÊmy tak˝e eliminacje
strefowe, a potem w samym Opolu, niestety, doÊwiad-
czyliÊmy zimnego prysznicu, bo okaza∏o si´, ˝e o wy-
granej decydujà ju˝ nie tylko umiej´tnoÊci czy talent
wokalno- muzyczny. Po drodze jeszcze dostaliÊmy si´
na Ogólnopolski M∏odzie˝owy Przeglàd Piosenki do
Wroc∏awia, a to te˝ presti˝owy festiwal, niebywa∏y suk-
ces.

- Jaka publicznoÊç bawi si´ na Waszych koncer-
tach?

- To ju˝ trzecie pokolenie, które s∏ucha naszej mu-
zyki, jednak ∏àczy je kilka  wspólnych cech - to ludzie
o du˝ej wra˝liwoÊci i intelekcie. Na koncertach pojawia
si´ te˝ m∏odzie˝ przede wszystkim licealna i studencka.
Spora cz´Êç publicznoÊci to harleyowcy, o których
przez te kilka lat zmieni∏em zdanie. KiedyÊ myÊla∏em,
˝e sà troch´ pokr´conà, post-hippisowskà grupà. Star-
si harleyowcy prezentujà umiarkowany optymizm,
natomiast m∏odzi wnoszà na koncerty wigor. Rokrocz-
nie gramy przynajmniej na kilku zlotach harleyowców.
Mamy te˝ swoich fanów za granicà kraju, szczególnie
w okolicach Chicago i Nowego Jorku.

- Efekty Waszej pracy to przede wszystkim p∏yty…
- Przez 20 lat nagraliÊmy siedem p∏yt, obecnie koƒ-

czymy prac´ nad ósmà. Pierwsze dwa krà˝ki sprzeda∏y
si´ w nak∏adach po ponad 100.000 egzemplarzy. Dodaç
trzeba, ˝e by∏y to czasy totalnego piractwa. Ósma p∏yta
b´dzie ró˝ni∏a si´ tym od poprzednich, ˝e nie b´dzie
na niej ˝adnych zaproszonych goÊci i b´dzie prezen-
towa∏a dok∏adnie takie oblicze zespo∏u, jakie on w tej
chwili ma. Najprawdopodobniej uka˝e si´ w sprzeda˝y
jesienià, czyli w tym samym czasie, w którym planujemy
jubileuszowy koncert. Ârednio wychodzi, ˝e wydawa-
liÊmy p∏yt´ co 2,5 roku, i nie jest to z∏ym wynikiem.

- Dosta∏eÊ w tym roku Nagrod´ Burmistrza Miasta
Ciechocinka, czym jest dla Ciebie to wyró˝nienie?

- Nagrod´ otrzyma∏em za prac´ na rzecz niepe∏no-
sprawnych, a praca z nimi sama w sobie jest nagrodà,
nie ma wi´kszej satysfakcji z wykonywanej pracy ni˝
radoÊç tych, z którymi pracujesz. Poza tym mi∏o us∏y-
szeç, ˝e nagrod´ otrzymuje - artysta pedagog cz∏owiek.

- To pi´kna kwintesencja jestestwa.
- WczeÊniej dosta∏em nagrod´ wolontariatu jako

wolontariusz roku, którà wr´cza∏ Maciej Or∏oÊ. Jestem
tak˝e laureatem Nagroda Starosty za osiàgni´cia artys-
tyczne (Z∏ota Muza). Zdrowa Woda szczyci si´ równie˝
posiadaniem Medalu im. S. Staszica. Nagrody te
Êwiadczà o tym, ˝e nasze dzia∏ania, wspó∏prac´ z fun-
dacjami, Wielkà Orkiestrà Âwiàtecznej Pomocy czy
S.O.S. Jacka Kuronia ktoÊ zauwa˝a i docenia.

-  Jak podsumujesz dwadzieÊcia lat grania?
- Setki przygód, tysiàce poznanych osób, miliony

wspania∏ych chwil, czasem te˝ chwile rozgoryczenia,
ale to jest wkomponowane w ˝ycie, zw∏aszcza w ˝ycie
grajàcych bluesa i rocka. „Happy” jest tylko w koloro-
wych gazetkach.

- Pozostaje mi ˝yczyç Wam kolejnych 20 lat owoc-
nej pracy. Dzi´kuj´ za rozmow´.

- W imieniu zespo∏u bardzo dzi´kuj´ za ˝yczenia
i za rozmow´.
        Rozmawia∏a Agnieszka Racka
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